
آقاي دهقان! درباره تئاتر »جان 
گز« اينطور مي توان گفت كه اين 
كار به نوعي مصداق�ي كارهاي 
است كه براي جش�نواره توليد 
شده است. احس�اس من بعد از 
ديدن كار اي�ن بود ك�ه عوامل 
»جان گ�ز« تمام ت�اش خود را 
كرده ان�د كه ه�ر طور ش�ده در 
جشنواره تئاتر مقاومت حضور 
داشته باش�ند. اساس�اً آيا اين 

ديدگاه را قبول داريد؟
نه. من اصلًا اين نگاه را قبول ندارم. شايد در 
ذهن آقاي پارسايي به عنوان دبير جشنواره 
اين بوده كه من با كار »جان گز« به جشنواره 
ورود پيدا كنم اما اصلًا ه��دف من اينطور 
نبود. قصد من تعريف كردن از آقاي پارسايي 
نيس��ت اما معتقدم كه يك مدير فرهنگي 
بايد به دنب��ال آثار خوب فرهنگي باش��د. 
مديريت فرهنگي و جشنواره هاي كشور ما 
همچون گاراژ نيستند كه در آن به روي هر 
كسي باز باشد. اگر اينطور بود كه سالن هاي 
جشنواره هاي ما ديگر هويتي نداشتند. اتفاقاً 
در همه جاي دنيا اين مديران فستيوال هاي 
معتبر هس��تند كه به دنبال نمايش خوب 
مي رون��د و معمولاً برنامه يك س��ال آينده 
سالن خود را انتخاب مي كنند و مي گويند 
كه مي خواهند فلان موضوع، مضمون اصلي 
تئاترهايشان باشد. آنها حتي كارگردان ها را 

هم خودشان انتخاب نمي كنند. 
اين حرف ش�ما را قبول دارم كه 
يك مدير بايد دنب�ال كار خوب 
برود اما معتقدم جناب پارسايي 
همان طور كه در بين تئاتري ها 
كلي موافق دارد، ش�مار زيادي 

هم مخالف دارد. 
خب اين يك نوع جذابيت هنري است اما 
من معتقدم متأسفانه مردم ما به سمت 
عواملي كه حرف زدن آنها ممنوع اس��ت 
مي روند. مردم مي ترسند سمت عواملي 
كه عموميت دارد بروند. مردم مي ترسند 
كه فلان كار هن��ري تئات��ر را كه خيلي 

سخت است كار كنند. 
نكته اي كه در تئات�ر »جان گز« 
وج�ود دارد ب�ه نوع�ي تك�رار 
مكررات است. شما تقريباً همه 
حرف هاي�ي را ك�ه در كاره�اي 
قبلي تان همچون »خنكاي ختم 
خاطره«، »مادر مانده«، »ترن« و... 
گفته ايد دوباره در نمايش »جان 
گز« به نوعي تكرار كرده ايد. چه 
لزومي دارد كه شما همان حرف ها 
را با درجه اي از تنزل محتوايي و 
ساختاري در اين نمايش بزنيد؟ 
يعني ه�م در گفتمانتان خيلي 
ضعيف تر شده ايد و هم در قصه و 
هم در تحليل شخصيت ها خيلي 
س�طحي تر با موض�وع برخورد 
كرده ايد. س�ؤال اصل�ي من اين 
است كه شما چرا همان حرف ها 

را دوباره تكرار مي كنيد؟
اتفاقاً م��ن كلي ح��رف جديد و ت��ازه در 
»جان گز« زده ام و معتقدم كه اصلًا در كارم 
پسرفت نداشته ام. ش��ايد براي مخاطبي 
كه تم��ام نمايش هاي قبلي م��ن را ديده 
باش��د اين حس تكراری ب��ودن به وجود 
بيايد ول��ي براي مخاطب ام��روز من كلي 
حرف و نگاه تازه داشتم. زمانه و حال و روز 
روزگار تأثير بسياري بر نوع گفت و گويي كه 
انتخاب مي كنم دارد. حتي شده كه وقتي 
با نويس��نده اي درباره كار جديد صحبت 
مي كنم و مي خواهم برايم متن بنويسد به 

او متذكر مي ش��وم كه سطح گفت و گويت 
و قص��ه ات بايد در اين ش��كل و س��اختار 
باشد. براي قضاوت ش��ما بهتر است من را 
در شرايط اقتصادي، سياسي و اجتماعي 
حال كشور بررسي كنيد. كار »خنكا« آن 
زمان در شهريور سال 88 و در اوج بحران 

سياسي بود. 
قبول دارم اما تكليف نويسنده 
و كارگ�ردان با اثرش مش�خص 
اس�ت. ش�ما در آن زمان فارغ 
از آن جريان�ات و حواش�ي هاي 
سياسي كاري به مراتب باكيفيت 
و اثرگذار روي صحنه برديد كه 
از تم�ام طيف ها مخاط�ب با آن 

ارتباط خيلي خوبي برقرار كرد.
بله، آن زم��ان در »خنكاي خت��م خاطره« 
نقد ما روي يك س��ري مديريت ه��ا بود. در 
نمايش »ت��رن« نقد من روي خ��ود مردم 
بود. اما در ش��رايط امروز كه من تصميم به 
اجراي »جان گز« گرفتم ديدم كه س��طح 
ن��وع تئاترهايي كه در حال اجرا هس��تند و 
همچنين سطح مردم به قدري پايين آمده 
كه چيپ تري��ن، واضح ترين و س��اده ترين 
مس��ائل به نوعي به بزرگ ترين مش��كلات 
و مسائل ما در تئاتر تبديل ش��ده است. به 
خاطر همين هم به نظرم رس��يد كه جامعه 
امروز ما درگير يك سري مسائل بديهي شده 
است. به نظر من، ما با شرايط مخاطباني كه 
امروزه داريم، يعني در اص��ل با مخاطباني 
كه امروزه در جامعه م��ا زندگي مي كنند و 
درگير يك سري مسائل هستند، نوع حرفي 
كه مي زني��م با نوع چيزي كه نويس��نده ما 
مي نويسد تطابق ندارد. يعني فكر مي كنم 
كلامي كه من امروز آن را براي اجرا انتخاب 
كرده ام، ب��راي مخاطبي كه مي خواهد پول 
بدهد و پاي تماش��اي كار من بنشيند كلام 

درستي است.
حتي اگر از جنبه مخاطب پسند 
بودن بخواهيم به اي�ن اثر نگاه 
كنيم معتق�دم كاره�اي قبلي 
ش�ما همچون »خاموشي دريا« 
و خود »خنكاي خت�م خاطره« 
مخاط�ب بيش�تري همين الان 
دارند. منظورم اين است كه چرا 
شما بايد سطح مخاطب كارهاي 
خودتان را با كاري همچون »جان 

گز« پايين بياوريد؟
كاملًا حق با شماست. اما بهتر است قبل از 
هر چيز نكته اي را بگويم. شايد من نتوانسته 
باشم با اين كار مخاطب زيادي جذب كنم 
اما برايم مهم بوده كه براي مخاطبان امروز 
كه اغلب جوان هس��تند حرف تازه بزنم. به 
هر حال درباره نمايش��ي كه در اين سال ها 
كار كرده ام عده اي بودند كه دليل مي آورند 
كه اين كار تو خوب بوده است و مخاطبان 
ديگري نيز هستند كه معتقدند فلان كار من 
فوق العاده بوده و سنگ تمام گذاشته ام. من 
شايد نتوانسته ام كه توقعات برخي را برآورده 
كنم. مثلًا خود شما كه كارهاي قبلي من را 

با انرژي دنبال كرده ايد و اكنون با اطلاعات 
كامل در مقابل من نشسته ايد. بله درست 
است. اما بهتر اس��ت بگويم شايد من براي 
آنهايي كه امروز كار من را نپس��نديده اند، 
به اندازه اي كه بايد و شايد فكر نكرده بودم. 
شايد هم فقط براي افرادي كه براي اولين 
بار به تماشاي كار من نشسته اند فكر كرده 
باشم. من با تمام وجود مي گويم كه در حين 
س��اخت »جان گز« در اين فك��ر بودم كه 
كاري مطلوب براي مخاطب ساخته و براي 
تماشاي آن تماشاگراني معقول بياورم. من 
امكان وجود اين نقد را مي پذيرم. در كل به 
نظرم در اين شرايط سياسي كشور اين قبيل 
از كارهاي من جواب نمي دهند. به نظرم تا 
هر كس��ي در كارش خطايي مي كند همه 
فقط تلاش مي كنند ك��ه آن كار را بد و به 
نوعي خراب جلوه دهن��د. در نهايت هم به 
يك نقطه و جمع بندي اي رسيده ام كه چه 
فايده اي دارد كه من بعد از كارهاي قبلي ام 
كه كلي جايزه و... برايش��ان گرفته ام كاري 
بس��ازم كه اتفاقي همچون اتفاق آبادان كه 
با چوب و چماق به س��متم حمله ور شدند 

برايم رخ دهد. 
درست است كه در آبادان اتفاق 
بدي براي شما افتاد اما سؤال من 
اين اس�ت كه تعمي�م دادن اين 
اتفاق روي مس�ير كاري تان چه 
حس�ني دارد؟ خ�ب وقتي يك 
هنرمن�د وارد س�اخت و اجراي 
اثري مي شود قطعاً با يك سري 
انتق�ادات رو ب�ه رو خواهد بود. 
در كل ب�ه نظر من اي�ن ديدگاه، 

ديدگاه يك هنرمند نيست. 
گفته ها و اعتقادات شما به عنوان كسي كه 
پيگير و درگير تم��ام كارهاي من بوده ايد 
درست است اما وقتي به تجربياتم نگاهي 
مي اندازم و حرف هايي كه دور و برم مي زنند 
را مي ش��نوم، تصميم مي گي��رم كه مثلًا 
نمايش دو ماه آينده ام فلان مدل و با فلان 
قصه باش��د. بله از نظر من گفته هاي شما 
در اين شرايط درست اس��ت. در كل براي 
خود من تنها شرايط زماني مهم است. به 
عنوان مثال ممكن بود ما قبل از اتفاقات و 

نشست هاي مربوط به 1+5 مي خواستيم 
نمايش��ي اجرا كنيم خب قاعدتاً آن زمان 
حرف ما يك چي��ز بود و حالا ك��ه توافق 

كرديم حرفمان چيز ديگري است. 
 معمولاً كارگردانان و بازيگران 
زي�ادي هس�تند ك�ه از ترس 
اينكه ان�گ سفارشي س�ازي 
و هنرمن�د حكومتي ش�دن به 
آنها نخورد وارد گود تئاتر دفاع 
مقدس نمي ش�وند. عده اي هم 
كه مي آيند ب�از از ترس همين 
حرف ها مي كوش�ند تا بس�تر 
و كليت كارش�ان را به ش�كل 
اعتراضي و انتق�ادي درآورند 
و مي خواهن�د بگويند ما حرف 
خودم�ان را مي زني�م. به نظرم 
جانماي�ه حرف ه�اي نماي�ش 
»جان گز« هم نمونه اي از همين 
ترس ه�ا اس�ت. آيا ش�ما اين 
ديدگاه را قب�ول داريد و تأييد 
مي كنيد كه چني�ن چيزي در 

جامعه تئاتري ما وجود دارد؟
نه، اصلًا اينطور نيست. در نمايش جان گز 
اعتراض من به شرايط اجتماعي اي است 
كه امروز دارم و اين اعتراض را مي پذيرم. 
شايد عده اي ترس داش��ته باشند يا بهتر 
است بگويم دوست ندارند از اين نمايش ها 
كاركنند و حتي به اي��ن موضوعات ورود 
كنند ولي من كارنامه و ديدگاهم در تئاتر 

مشخص است.
نكته اي كه در تمام نمايش هايي 
ك�ه ت�ا ب�ه ام�روز روي صحنه 
برده ايد به چشم مي خورد و آن 
را مثل ي�ك امضا پ�اي كارهاي 
شما نش�انده قاب بندي پاياني 
نمايش ه�اي شماس�ت. ب�دون 
اس�تثنا تم�ام كارهاي ش�ما با 
يك قاب بندي پاياني كه از قبل 
طراحي شده است پايان مي يابد، 

دليل اين كار چيست؟
بله كاملًا درست. اين قاب بندي امضاي من 
است. اساساً من اول قاب پاياني را مي بينم 
و هدف نهايي نماي��ش را طراحي مي كنم 
كه قرار اس��ت بازيگ��ران و مخاطبان را در 
نهايت به كجا ببرم بعد بقيه كار را ش��روع 
مي كنم. در بين كارهايم »مادر مانده« يكي 
از بهترين كارهايي بود كه بر اساس يك قاب 
ذهني خوب كار ش��د اما متأسفانه شهيد 
شد. در قاب بندي پاياني نمايش »جان گز« 
دوست داش��تم به مردم بگويم كه شهر ما 
همانند يك ويترين است و آدم هاي قصه ما 
در اين شهر باراني هستند. ويتريني كه شما 
هر روز از آن گذر مي كنيد. براي من درك 
كردن يا نكردن مردم از اين كار مهم نيست. 
فقط مي خواهم بگويم كه ممكن است شما 
به عنوان يك تماشاگر از اين كار خوشتان 

بيايد و ممكن است آن را نپسنديد. 
شما الان كه از منظرهاي مختلف 
به كار نگاه مي كنيد، احس�اس 
نوع�ي ش�تاب زدگ�ي در كار 
نداريد؟ فكر نمي كنيد اگر يك 
مقدار روي متن، روي آدم ها و... 
تأمل بيش�تري مي كرديد، متن 
پخته ت�ري مي ش�د؟ قصه هاي 

بهتري پيدا مي كرديد؟
اين شتاب زدگي نيست. اين ريسكي است 
كه من در اجراي اين كار كرده ام. من ريسك 
كردم تا يك س��ري چيزه��ا را تغيير دهم، 
آن هم به اي��ن خاطر ك��ه عكس العمل آن 
روي كارهاي بعدي م��ن تأثير مي گذارد. با 
شتاب زدگي هم موافق نيستم چون اگر آماده 
نبود به اجرا نمي رفت. من فرماليسم هنري 

كار را رعايت نكردم تا واكنش ها را ببينم. 
بخش عمده اي از كارنامه ش�ما 
را نمايش هايي ب�ا موضوع و تم 
دفاع مقدس و مقاومت تشكيل 
مي ده�د و خيلي ها ش�ما را به 
عنوان كارگ�ردان حرفه اي اين 
گونه  از تئاتر مي شناسند. چقدر 
دوس�ت داريد در اي�ن موضوع 

كار كنيد؟
بله، حرف شما درست است ولي با اينكه اكثر 
كارهاي من در ح��وزه تئاتر مقاومت و دفاع 
مقدسي بوده ولي من هيچ وقت دوست ندارم 
و نداشته ام كه فقط با اين برند من را بشناسند. 
تنها دغدغه فضاي اجتماعي را دارم. حتي اگر 
تئاتر دفاع مقدسي هم كار مي كنم برايم تأثير 
اجتماعي آن مهم اس��ت. در واقع قصه ها و 
آدم هايي با موضوع جنگ و دفاع مقدس��ي 
براي من بستري است كه حرف ها و نقدهاي 

اجتماعي ام را در آن بزنم.
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»جان گز« براي مخاطب امروز حرف تازه دارد
گفت و گوي »جوان« با نيما دهقان، كارگردان تئاتر برگزيده جشنواره تئاتر مقاومت

   بهنام صدقي
بر كسي پوشيده نيس�ت كه هاليوود، اين 
س�اح پروپاگانداي غرب كاماً در راستاي 
اه�داف ش�وم و اهريمن�ي صهيونيس�م 
جنايتكار عمل مي  كند. بي ش�ك فرهنگ 
هر كش�وري تحت تأثير عوامل بس�ياري 
اس�ت. هنر و صنعت فيلمس�ازي نيز تأثير 
بسياري در فرهنگ جوامع مختلف دارد و 
امروزه اين صنعت در هاليوود به عنوان يك 
دستاويز براي تغيير باورها استفاده مي  شود. 
س��ينماي غرب كه به نام هاليوود ش��ناخته 
مي ش��ود، چندين س��ال اس��ت براي تغيير 
باورهاي شرق نشينان در حال تلاش و فعاليت 
در حيطه  فيلمسازي است. هاليوود افكار را در 
روند فيلم  هاي خود تس��خير كرده و بدون آن 
 كه مخاطب متوجه شود باورهايش را به غارت 

مي برد و نگرش او را تغيير مي  دهد. 
نگرش��ي كه فرهنگ آن را تشكيل داده و نوع 
زندگي فرد را مشخص مي كند. به طوري كه 
فرد ديگر آنچه خود فكر مي كرده نيست، بلكه 
آن چيزي است كه اهالي هاليوود مي خواهند و 
آن را درست مي شمارند. از اين جهت هاليوود 
به عنوان يكي از مهم ترين مراكز فيلمس��ازي 
دنياي امروز نقش اساس��ي در تمدن س��ازي 
فرهنگ امريكايي دارد كه كشورهاي مختلف 
را درنورديده و وس��عت فكر غرب��ي را افزايش 

داده است. 
از اين جهت مي توان گفت كه كشورگش��ايي 
امريكا ديگر با روش سرد نظامي قديم نيست. 
امروزه غربي ها با س��اخت فيلم  هاي مختلف 
در حال در دس��ت گرفتن افكار انس��ان هايي 
حتي خارج از مرزهاي زميني ايالات متحده 

امريكا هستند. 
هاليوود با س��اخت فيلم با ژانرها و موضوعات 
مختلف سعي در تسخير افكار انسان ها، القاي 
باورهاي مختلف به انسان ها، توهين به نبى الله 
و... را دارد. در اين باره مي توان به جرئت گفت 
كه هاليوود اينگونه به آمار انسان هاي امريكايي 
مي افزايد. مرزهاي امريكا ديگر جغرافيايي در 
نظر گرفته نمي ش��ود و اينطور هدف گذاري 
كرده اس��ت كه هر كس در هر جاي��ي از اين 
عالم فكر امريكايي داشته باشد، يك امريكايي 
است. سينماي غرب در بيان و ارائه چهره اسلام 
دچار كليشه سازي شده و سعي دارد انسان ها 
را به مجموع��ه اي از ويژگي هاي مبالغه آميز و 
غير معمول منتسب كند. كليشه اي كه سعي 
در متحد س��اختن همه دارد و ي��ك اجتماع 
تخيلي فراهم مي كند. هالي��وود همان گونه 
كه مسلمانان را خشونت طلب نشان مي دهد، 
در مقابل، اروپاييان را افرادي متدين و ديندار 
كه محافظ ش��رف اروپايي خويش اند، معرفي 

مي كند. 
در فيل��م »معصوميت مس��لمانان« س��اخته 
ش��ده توس��ط كمپاني هاليوود، ش��خصيت 
ارزش��مند پيامبر اكرم)ص( به طن��ز گرفته 
ش��ده و اهانت های بس��ياری به پيامبر اعظم 

الهى شده است. 
جاي بسي تأسف است كه هاليوود با اينگونه 
فيلم هاي خود در نگرش ها تغيير ايجاد مى كند 
و نگاه افراد به موضوعات را طوري مي كند كه 
خود مي خواه��د و منافعش اقتض��ا مي كند. 
بخشي از كشورگشايي دولت امريكا به واسطه  
هاليوود انجام مي شود كه انتقال فرهنگ را به 
دست دارد و با سبك ها و گرايشات متفاوتي كه 

در فيلم هاي خود دارد توانسته است موفق شود 
و شخصيت هاي هاليوودي در كشورهاي ديگر 
با توجه به اينكه هر كشوري فرهنگ خودش 
را دارد، جايگاهي ب��راي خود پيدا كنند و اين 
سوپراستارها خيلي زود تبديل به چهره و الگو 

در همه جهان شوند. 
از جمل��ه ويژگي هايي ك��ه هالي��وود را براي 
جريان س��ازي موفق كرده است، نگاهي است 
كه اين كمپاني به موضوعات به صورت خارجي 
دارد. س��ينماي ايران موضوعات را به صورت 
داخلي ب��ه تصوي��ر مي كش��د و از اين جهت 
جايگاهي براي مخاطبان خارج از كشور در نظر 
نمي گيرد و اين گون��ه مي بينيم كه فيلم هاي 
ايراني در خارج از كشور كمتر ديده مي شود و 

استقبال كمتري از آن به عمل مي آيد. 
اما هاليوود موضوعاتي را به تصوير مي كشد كه 
صرفاً جامعه  ايالات متحده امريكا آن را در نظر 
نمي گيرد و چون نگاهش براي در دست گرفتن 
فكر همه انس��ان ها به خصوص شرق نشين ها 
اس��ت، س��هم مخاطبان خارج��ي را در نظر 
مي گيرد و براي آنها محت��وا و جلوه هاي ويژه 
قرار مي دهد و چون ب��ه طور معمول تخيلات 
مخاطبان خود را تحريك مي كند با استفاده از 
قوه وهم مخاطبان خود مفاهيم مورد نظر خود 

را به مخاطب القا مي كند. 
هاليوود براي هدف خود سرمايه گذاري كلان 
مي كند. البت��ه منظور فقط س��رمايه گذاري 
اقتصادي نيست بلكه س��رمايه گذاري فكري 
است. اتاق فكرهايي كه هاليوود براي ساخت 
فيلم هاي خ��ود دارد و فعاليت هاي علمي كه 
روي فيلم هاي خود انج��ام مي دهد كم نظير 
اس��ت كه همه اينها را براي جذب مخاطب و 
انتق��ال مفاهيمي كه خ��ود مي خواهد به كار 
مي برد و بعضاً شايد چندين سال طول بكشد 
كه يك فيلمنامه نوش��ته ش��ود. اين موضوع 
مهمي است كه متأس��فانه در سينماي ايران 
كمتر مورد توجه قرار گرفته و جايگاهي با آن 
اهميتي كه غرب به آن توجه مي كند ندارد و 
بيشتر به دنبال سرگرم كردن مخاطب است 
تا به دنبال جهت دهي به فكر و جريان س��ازي 

فرهنگي. 
بايد در نظر داشت كه امروز هاليوود به دنبال 
هويت سازي و تغيير فرهنگ است و براي اين 
سرمايه گذاري فكري و اقتصادي مي كند. هنر 
سينمايي ايران نيز بايد به اين رويكرد برسد و 
براي تمدن س��ازي و تغيير افكار جهاني عمل 
كند. چيزي كه در اين سال هاي اخير بيشتر 
در فيلم محمد رسول الله )ص( ديده شد و آثار 

ديگري به اين نحو كمتر به نظر مي رسد. 
س��ينماي ايران بايد با ديد جريان س��ازي در 
تمام عالم براي مخاطبان فرامرزي قدم بردارد 
و فكر جوانان عالم را در تسخير خود در آورد. 
امروز صنعت فيلمس��ازي به نحوي است كه 
اگر از آن غفلت ش��ود بخش عظيم گسترش 
فرهنگي از بين مي رود. تا كي سينماي ايران 
مي خواهد به دنبال نشان دادن چهره سياه از 
ايران و ايرانيان در موضوعات مختلف باشد؟ 
تا كي كارگردانان ايراني به دنبال نشان دادن 
مش��كلات هس��تند و از راهي براي رفع آنها 
چيزي نمي گوين��د؟ اين ظرفي��ت فرهنگي 
امروز بيش��تر براي ترويج ضد فرهنگ عمل 
مي كند. ن��گاه جريان س��ازي و تغيير نگرش 
براي تمدن س��ازي ايراني - اسلامي در كدام 

فيلم ديده مي شود؟

با پايان تدوين نس�خه اوليه فيلم داستاني 
»دايو« به نويسندگي و كارگرداني حسين 
دارابي با موضوع شهداي غواص، اين فيلم 
براي نخس�تين ب�ار در جش�نواره مردمي 
فيل�م عم�ار ب�ه نماي�ش در خواه�د آمد. 
»دايو« كه در روزهاي اخير آخرين پلان هاي 
خود را با بازي رابعه مدني در نقش مادر شهيد 
غواص پشت س��ر گذاش��ت، اكنون در حال 
س��اخت موس��يقي و طراحي جلوه هاي ويژه 
است تا در روزهاي آتي در ششمين جشنواره 
مردمي فيلم عمار نخس��تين اك��ران خود را 

تجربه كند. 
»دايو« روايتگر نحوه اسارت يكي از شهداي 
غواص اس��ت كه در محاص��ره اي از نيروهاي 
عراقي پس از اتفاقات تلخ و عجيب، به شهادت 
مي رسد. حسين دارابي پيش از اين فيلم كوتاه 

»علمك« را در باشگاه فيلم سوره كارگرداني 
كرده بود كه در افتتاحيه ششمين جشنواره 
مردمي فيلم عمار به عن��وان بهترين فيلم در 
ش��بكه اكران مردمي عمار با بيشترين تعداد 
اكران معرفي شد. امير كربلايي زاده، حسين 
پوركريمي، رابعه مدني، حسين دريس و علي 
رضا مظفري از بازيگران اصلي اين فيلم و داود 
رحماني، تصويربردار و محسن روزبهاني، مدير 
جلوه هاي ويژه ميداني كار هس��تند. سياوش 
كردجان تدوين اين كار را به عهده دارد. اكبر 
يعقوبي و مهدي جمش��يدي ني��ز به ترتيب 
به عنوان صدابردار و صداگ��ذار در اين پروژه 
حضور دارند. همچنين اميد روش��ن بين نيز 
آهنگسازي اين اثر را عهده دار است. »دايو« 
نخستين اثر دفاع مقدسي باشگاه فيلم سوره 

حوزه هنري است.

جنگ تمام عيار هاليوود عليه ايران و اسلام
سينماي ايران براي تمدن سازي حركت نمي كند

 »دايو« براي نخستين بار در جشنواره عمار 
به نمايش درمي آيد

88498436سرويس فرهنگي

من ريس�ك كردم ت�ا يك 
سري چيزها را تغيير دهم، 
آن ه�م به اي�ن خاط�ر كه 
عكس العمل ها روي كارهاي 
بعدي من تأثي�ر مي گذارد. 
با ش�تاب زدگي ه�م موافق 
نيستم چون اگر آماده نبود به 
اجرا نمي رفت. من فرماليسم 
هنري كار را رعايت نكردم 
ببين�م ت�ا واكنش ه�ا را 

  وحيد مهري
نشس�ت نق�د و بررس�ي مج�ازي كت�اب 
»عاش�قي ب�ه س�بك ونگ�وگ« نوش�ته 
محمدرض�ا ش�رفي خبوش�ان كه توس�ط 
انتش�ارات شهرس�تان ادب منتش�ر شده 
است با حضور محمدرضا ش�رفي خبوشان 
نويس�نده كتاب و خبرن�گاران خبرگزاري 
فارس، خبرگزاري نسيم و سايت هاي خبري 
مش�رق نيوز، رجانيوز، هف�ت راه، علي اصغر 
عزت�ي پ�اك نويس�نده و محمدص�ادق 
علي�زاده و حات�م ابتس�ام كارشناس�ان 
كتاب بر پاي�ه نرم افزار تلگرام برگزار ش�د. 

  »عاشقي به سبك ونگوگ«
نقد روشنفكري است

در ابت��داي اي��ن نشس��ت محمدرضا ش��رفي 
خبوش��ان، نويس��نده كتاب گفت: عاشقي به 
سبك ونگوگ رمان تاريخي نيست بلكه رماني 
است كه تاريخ اين سرزمين در آن نقش پررنگي 
دارد، ب��راي من آنچه بر س��رزمينم گذش��ته، 
اساسي ترين دغدغه براي نوشتن رمان است و 

اين كتاب هم براين مبنا شكل گرفته است. 
»عاشقي به س��بك ونگوگ« در يك كلام نقد 
روشنفكري و جرياني از آن در مقطعي از تاريخ 

ماست. 
   طراحي داستان، يكدست نيست

در ادامه حاتم ابتسام، كارشناس كتاب با بيان 
اينكه بخش اول صحبت هايم را به روايت كتاب 
اختصاص مي دهم گفت: »عاش��قي به سبك 
ونگوگ« روايت رمانتيك عشق پسري از طبقه 
نداران به دختري از طبقه  دارايان است. راوي 
در س��ه فصل اول، اول ش��خص )پسر عاشق( 
و در فصل آخر داناي كل اس��ت؛ بستر روايت 
رمان عشقي زميني، هنر نقاشي، تاريخ معاصر، 
ظلم به رعايا و زروگويي قدرتمندان اس��ت. با 
اين حال طرح داس��تاني يكدست نيست. اين 
يكدس��ت نبودن راوي و رواي��ت را هم دچار 

چالش كرده است. 
  »عاشقي به سبك ونگوگ«،

روان و راحت خوان است
در ادامه ميثم رش��يدي، خبرنگار مشرق نيوز 
درباره اين كتاب گفت: اي��ن رمان در مجموع، 
روان و راحت خوان اس��ت و خواننده را با خود 
همراه مي كند اگر چه مي ش��د در مقاطعي كه 
زمان و مكان روايت تغيير مي كند و پرش دارد، 
حداقل با فاصله اي به اندازه يك سطر، خواندن 

و همراه شدن با آن را روان تر كرد. 
  اين رمان متني است كه در كليتش

 بايد درك شود
 در ادامه اين نشس��ت علي اصغ��ر عزتي پاك 
نويس��نده نيز به بي��ان ديدگاه ه��اي خود در 
خصوص رمان »عاش��قي به س��بك ونگوگ« 
پرداخ��ت و گف��ت: اي��ن كتاب سرگذش��ت 
هنرمندي روش��نفكر در عهد پهل��وي دوم را 
روايت مي كند كه نه به وضعي��ت كنوني خود 
آگاه است و نه از گذشته اش با خبر؛ رمان تلاش 
دارد تا با تلنگري شخصيت را متوجه وضعيت 

حال و گذشته  خود بكند. 
وي در ادامه اظه��ارات خود افزود: اين هنرمند 
روشنفكر در عاشقي به سبك ونگوگ نقشي را 
در ابتداي داس��تان پذيرفته كه حاكي از نگاه 
غيرانس��اني طبقه  حاكم به جماعت روشنفكر 
و هنرمند اس��ت؛ بالاخره رفتن در سگ داني و 
تحمل همنشيني با سگ براي به دست آوردن 
دل دختركي كه ترك وطن ك��رده تا به رفاه و 
آسايشي بيشتر از آن چه داش��ته برسد، واجد 
معنايي بسيار عميق و سنگين است. من در اين 
بخش ها كتاب را داستاني ناتوراليستي مي بينم 
كه البته در عمق نظر دارد به نگاه طبقه  حاكم به 

طبقه  روشنفكرش. 
   عبور از تجربيات 

دست مالي شده شهري
در ادامه نقد و بررسي هاي كتاب محمدصادق 
عليزاده، كارشناس كتاب نيز گفت: در يكي دو 
سال اخير اين سومين كتابي بود كه خواندم و 
مرا به فضاي خراسان سال هاي اوايل دهه 20 
و 30 و 40 شمسي و غوري در تاريخ و فرهنگ 
مردم بخش��ي از اين ديار برد. »جاده جنگ«، 
»مفتون و فيروزه« و حالا هم »عاشقي به سبك 
ونگوگ«. نويسنده از تجربيات دست مالي شده 
شهري عبور كرده و مخاطب را به سياحت عوالم 
ديگري مي برد. اين سياحت وقتي ارزشمندتر 
مي شود كه در نظر آوريم اين سياحت تخيلي 
نب��وده و در بطن تاري��خ اين مرز و ب��وم اتفاق 

افتاده است. 
   رماني كه داوران جايزه جال ناديده اش 

گرفتند
وي در ادامه به بيان دي��دگاه خود در خصوص 
ناديده گرفتن اين كتاب توس��ط جايزه جلال 
آل احمد اش��اره كرد و گفت: به نظر من كتاب 
جناب ش��رفي كه به عنوان نام��زد دور نهايي 
جايزه ج��لال در بخش رمان حضور داش��ت، 
سطح قابل قبول تري دارد نسبت به كتابي كه 
در نهايت به عنوان برگزيده اين بخش معرفي 
شد، بيشتر هم مخاطب را درگير خود مي كند. 
بر همين اساس انتخاب نهايي هيئت داوران و 
ناديده گرفتن اثري مانند كتاب ايش��ان برايم 

مايه تعجب بود.

 نقد و بررسي رمان عاشقي
به سبك ونگوگ

ناديده گرفتن به سبك داوران 
جايزه جلال

   ايزد مهرآفرين
نمايش »جان گز« از جمله آثار تحس�ين ش�ده پانزدهمين جش�نواره بين المللي 
اس�ت كه بافاصله بعد از پايان جش�نواره در س�الن تازه تأس�يس »س�رو« روي 
صحنه رفته و نس�بت به س�اير نمايش ه�اي حوزه دف�اع مقدس از اقب�ال خوبي 
نيز برخ�وردار بوده اس�ت. نيما دهق�ان نويس�نده و كارگردان »جان گز« س�ابقه 
اج�راي نمايش هاي متعدد ب�ا موضوع دف�اع مقدس داش�ته كه مي ت�وان ردپاي 

برخ�ي از مهم تري�ن نمايش ه�اي قبلي دهق�ان را در »ج�ان گز« مش�اهده كرد. 
عاقه مندان به تئاتر مقاومت آثاري چون »خنكاي خت�م خاطره« و »مادر مانده« 
را از نيم�ا دهقان در خاط�ر دارند. اجراي »جان گ�ز« مي تواند قي�اس خوبي براي 
ارزيابي كارنامه دهقان در توليد آثار نمايش�ي با مفهوم دفاع مقدس باش�د. »جان 
گز« بهانه ش�د تا طي گفت و گوي�ي با نيما دهق�ان ضمن بحث درب�اره اين نمايش، 
گپ و گفتي نيز درباره آثار قديمي تر كارگردان پركار تئاتر مقاومت داش�ته باشيم. 


